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[Text]

We have to adjourn at about five minutes to eleven because 
there is a major announcement by the minister at eleven and our 
members need to go to that hearing. I will be interrupting the 
meeting at about five minutes to eleven.

Ms Anne Thomas (Vice-President, Canadian Council of 
Churches): Mr. Chairman, my name is Anne Thomas and I am 
vice-president of the Canadian Council of Churches. This 
morning with me are Douglas duCharme, associate secretary of 
the commission on justice and peace, and George Cram, special 
adviser to the council on immigration and refugee matters.

We would like to thank you for this opportunity and offer our 
regrets that you are only now being handed the brief and that it 
is available only in English. However, considering the size and 
complexity of the legislation and the limited time which we had 
to prepare the brief, it was only completed yesterday.

We want to affirm our support of the presentation made 
yesterday by the Inter-Church Committee on Refugees but also 
to affirm that the Canadian Council of Churches has its own 
history, experience and concern for the work with refugees. We 
will speak to the committee today out of this experience, focusing 
especially on two court actions initiated by the Canadian Council 
of Churches on behalf of refugees.

We also wish to emphasize that we are not attempting to give 
an executive summary or a composite brief on the stands of our 
individual members. We are speaking only on behalf of the 
council which has its own history and concern in this area. We 
do not speak for the individual churches. For example, my own 
denomination has a long history beginning with the under­
ground railroad over a hundred years ago.
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individual members to address you also because they have their 
own long-time and very specific concerns in this area. We feel 
that there have been too many limitations placed on these 
hearings both in location and in time so that those who need to 
come before you may be limited.

Our time this morning will be focused on the position of the 
council.

Reverend Douglas duCharme (Associate Secretary of Justice 
and Peace, Canadian Council of Churches): Justice for refugees 
is not one issue among many for the churches but a central focus 
for Christian action and prayer. This is because their suffering 
is a real manifestation of the wrongs of this world and what 
happens when we are poor stewards of creation and poor keepers 
of our sisters and brothers.

The Christian tradition alongside many other faith traditions 
has provided us with a variety of rich resources for reflection. 
Many examples of refugees and sojourners have in turn 
influenced the church’s public witness and advocacy on behalf of 
refugees in Canada and in countries around the world.

We are able to state a position on the situation of refugees in 
Canada only in deliberate acknowledgement of our special 
relation to the people and places involved. In countries where 
refugees arrive it is often the churches which are on the front 
lines of the reception programs, and the refugees come as 
members of the family of God welcomed into a caring 
community.

[Translation]

Je vais interrompre la séance à 10h55 pour permettre aux 
députés d’assister à une importante déclaration du ministre 
prévue pour 11 heures.

Mme Anne Thomas (vice-présidente, Conseil canadien des 
Églises): Monsieur le président, je me nomme Anne Thomas, et 
je suis vice-présidente du Conseil canadien des Eglises. Je vous 
présente Douglas duCharme, secrétaire adjoint de la Commis­
sion justice et paix et George Cram, conseiller spécial du conseil 
pour les questions d’immigration et de réfugiés.

Nous vous remercions de nous avoir invités à comparaître 
devant le comité et nous nous excusons de vous remettre le texte 
de notre exposé à la dernière minute, et de surcroît en anglais 
seulement. Il ne faut pas oublier qu’il s’agit d’un projet de loi fort 
complexe, et ce n’est qu’hier que nous avons mis la dernière 
touche à notre exposé.

Nous sommes entièrement d’accord avec le point de vue 
exposé hier par le Comité inter-Eglises pour les réfugiés, même 
si nous avons oeuvré séparément en ce qui concerne les réfugiés. 
Nous voudrions insister tout particulièrement sur deux procès 
intentés par le Conseil canadien des Églises au nom des réfugiés.

Par ailleurs, nous nous exprimons non pas au nom des Églises 
individuelles, mais au nom du conseil tout entier, qui s’intéresse 
aux réfugiés depuis longtemps déjà. Ainsi, cela fait plus de cent 
ans que l’Église à laquelle j’appartiens s’intéresse à cette 
question.

Ce serait donc une bonne chose si les Églises pouvaient 
comparaître devant vous à titre individuel pour faire valoir leur 
propre point de vue. Nous sommes d’avis que vos audiences sont 
trop peu nombreuses et qu’elles n’ont pas lieu dans suffisam­
ment de villes.

Nous allons donc essayer de vous expliquer notre point de 
vue.

Le révérend Douglas duCharme (secrétaire adjoint, Com­
mission justice et paix, Conseil canadien des Eglises): La 
justice pour les réfugiés, loin d’être une question parmi d’autres, 
est au coeur même de l’action chrétienne. Leurs souffrances sont 
une manifestation de la puissance du mal et de ce qui arrive 
lorsque nous n’agissons pas en tant que gardiens de nos frères et 
soeurs.

La tradition chrétienne, comme d’autres traditions religieu­
ses, impose certaines normes de conduite. D’ailleurs, les réfugiés 
eux-mêmes ont réussi à influencer la position des Eglises en ce 
qui concerne le sort des réfugiés.

Les Églises ont un rôle particulier à jouer en ce qui concerne 
les réfugiés. C’est elles en effet qui les accueillent souvent à leur 
arrivée, car ce sont tous des enfants de Dieu.


